
Eesti Mesinike Liidu üldkoosoleku protokoll
23. märtsil 2013 Viljandis

Koosoleku algus 10.35

Avasõna Aleksander Kilk ja Marianne Rosenfeld

Koosoleku juhatajaks valiti: Jaan Lukas
Protokollijateks valiti: Ulvi Ajalik, Martin Rebane
Koosolekust võttis osa 68 EML liiget, lisaks 71 volitust. Välja anti hääletamiseks kokku 139 
mandaati.

Koosoleku juhataja tutvustab päevakorda ja koosoleku korraldust. Teeb ettepaneku muuta 
väljasaadetud päevakorra punktide ajalist järjestust ja alustada päeva häältelugemise komisjoni 
valimisega. 

Otsus: Poolhäältega otsustatakse kinnitada päevakorra uus ajaline järjestus ja valida eelnevalt 
häältelugemise komisjon

Päevakord:
1. Majandusaasta 2012 aruande kinnitamine

1.1. Tegevusaruanne – ettekandjad juhatuse esimees Aleksander Kilk 
   tegevjuht Marianne Rosenfeld

1.2. Raamatupidamise aruanne – ettekandja  tegevjuht Marianne Rosenfeld
1.3. Revisjonikomisjoni arvamus – ettekandja revisjonikomisjoni liige
1.4. Sõnavõtud – arvamused. Majandusaasta 2012 aruande kinnitamine

2. Liikmemaks 2013
2.1. Ülevaade  2012  liikmemaksu  laekumistest  ja  kasutamisest   -  ettekandja  tegevjuht 

Marianne Rosenfeld
2.2. 2013  aasta  liikmemaksu  suuruse  kinnitamine  –  ettekandja  juhatuse  esimees 

Aleksander Kilk

3. Juhatuse valimine
3.1. Juhatuse koosseisu suuruse määramine
3.2. Juhatuse liikmete valimine
3.3. Häältelugemise komisjoni protokolli kinnitamine

4. Eesti Mesinike Liidu tegevuskava 2013
4.1. Tegevuskava ja finantsplaani tutvustamine – ettekandja tegevjuht Marianne Rosen-

feld

5. Eesti Mesinike Liidu põhikirja arutelu
5.1. Põhikirja töögrupi töö tulemuse, põhikirja uue redaktsiooni tutvustamine – ettekandja 

põhikirja töögrupi liige
5.2. Põhikirja uue redaktsiooni kinnitamine/mittekinnitamine

6. Eesti Mesinike Liidu arengukava aastani 2020
6.1. Arengukava tööversiooni tutvustamine – ettekandja Aleksander Kilk
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6.2. Arengukava arutelu 
6.3. Arengukava  edasise koostamise töörühma moodustamine

7. Töögruppide tegevused  2012/2013
7.1. Ülevaade  01.mail 2012 moodustatud töögruppide tegevustest – ettekandja tegevjuht 

Marianne Rosenfeld, töögruppide esindajad
7.2. Arutelu töögruppide vajalikkusest, nende koosseisudest ja töökorraldustest.

8. Revisjonikomisjoni valimine
8.1. Revisjonikomisjoni suuruse kinnitamine ja liikmete valimine
8.2. Revisjonikomisjoni töökorra kinnitamine

9. Kohapeal algatatud küsimused

Päevakord kinnitati poolthäälteenamusega.

Marianne Rosenfeld teeb ettepaneku määrata häältelugemiskomisjoni liikmeteks:
Marje Riis, Uku Pihlak, Jorma  Õigus ja Maie Männik.
Koosolek kinnitas poolthäältega häältelugemiskomisjoni koosseisus: Marje Riis, Uku Pihlak, Jorma 
Õigus ja Maie Männik.

1. Majandusaasta 2012 aruande kinnitamine
Aleksander Kilk annab ülevaate EML-i tegevusest ja arengust viimase kahe aasta jooksul
Marianne Rosenfeld tutvustab lühidalt enda kui tegevjuhi tööd EML-is
Ülo Lippa loeb ette revisjonikomisjoni akti

• Martin Rebane toob välja, et EML pole teeninud  trükiste, kilekottide, 
meepurgisiltide ja  helkurite müügist kokku 109266,44, see summa on revisjoni 
aktis vale.

• Uku Pihlak ei nõustu väitega, et EML veebileht on arusaamatu ja leiab, et selles 
osas tuleb korraldada objektiivne hindamine

• Marianne Rosenfeld selgitab EML raamatupidamise korraldust
• Marianne Rosenfeld tutvustab 2012. a. majandusaasta aruannet. 

Koosoleku juhataja paneb hääletusele majandusaasta aruande kinnitamise.
Hääletustulemused: poolt 139. Vastu ja erapooletuid ei ole.

Otsus:  Kinnitada majandusaasta aruanne.

2. Liikmemaks 2013
• Marianne Rosenfeld annab ülevaate liikmete arvust ja liikmemaksude laekumisest
• Aleksander Kilk annab ülevaate sügisel toimunud koosolekust, kus oli liikmemaksu 

otsustamine
• Koosoleku juhataja tegi ettepaneku  kinnitada 2012. aasta sügisel Jänedal tehtud 

ettepanek liikmemaksuks 20€ ja lisaliikmemaksuks 0.65€.
• Raigo Kebja küsib, kas lisaliikmemaks on kohustuslik. A. Kilk vastab, et see on 

soovituslik – kel ei ole majanduslikult võimalik, see ei pea maksma.
• Marje Riis küsib, mis on lisaliikmemaksu sihtotstarve. A. Kilk vastab, et EML 

finantseerib selle eest mee propageerimist, trükiseid ja liidu tegevust.
• Lauri Kallaste ütleb, et EML tegevus poleks võimalik ilma lisaliikmemaksuta.
• Raigo Kebja ütleb, et tema arvates ei ole võimalik lisaliikmemaksu tasumata jätta 
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kuigi tahaks.
• August Rapp teeb ettepaneku lisamaks maksuvabaks kuulutada (taotleda 

Maksuametilt vastavat tunnustust).
• Martin Rebane teeb ettepaneku, et lisaliikmemaksust oleksid vabastatud need, kel 

see pole majanduslikult võimalik.
• Ulvi Ajalik ütleb, et liikmemaks peab olema võrdsetel alustel igale liikmele seega  

saab valida kahe variandi vahel: maksta või mitte maksta lisamaksu mesilaspere 
pealt.

• Uku Pihlak teeb ettepaneku kinnitada Jäneda otsus, aga tänasest peale oleks 
lisaliikmemaks 0.65€ kohustuslik.

• Aado Oherd teeb ettepaneku, et suurendada elujõulisemate mesinike liikmemaksu 
ning vähendada üle 70-aastaste maksu.

Koosoleku juhataja teeb ettepaneku kinnitada liikmemaks 20€ + 0,65 € mesilaspere 
kohta, mõlemad osad kohustuslikud

Otsus: aastane liikmemaks on 20€ ja muutuv osa 0.65€ pere kohta, mõlemad osad 
kohustuslikud. 
Poolt on 116, vastu on 16, erapooletuid 7.
Antu Rohtla sõnavõtt: ta astus liidust välja sellepärast, et EML juhatuse pole tema kirjadele 
vastanud. Tema tõstatatud probleem on: tuleks arutada Eesti mesinduse jätkusuutlikkust.
A. Kilk vastab Antu Rohtlale, et mesinduse jätkusuutlikuse arutamiseks on korraldatud 

Olustvere ümarlaud, kohtutud on ministriga ja juhatuse soov on EML-ist kujundada 
mesinike katusorganisatsioon. A. Kilk vabandab A. Rohtla ees.

3. Juhatuse valimine. 
• August Rapp teeb ettepaneku, et juhatusse peaks kuuluma ainult mesinikud, kel on vähemalt 

25 peret.
• Leo Allikas teeb ettepaneku: juhatuse liikmete arv peab olema 7 liiget.
• Mart Kullamaa ettepanek on vähendada liikmete arv 5 peale. Ülo Lippa toetab.
• Aivo Sildniku ettepanek – 7 liiget
• Martin Rebane toetab ettepanekut – 7 liiget
• Hääletatakse: 5-liikmelise juhatuse poolt 46 häält, 7-liikmelise juhatuse poolt on 82 häält.
Otsus: Juhatus kinnitatakse 7-liikmelisena.

Juhatuse liikmete kandidaatide tutvustamine
• Eelnevalt oli juhatuse kandidaatideks esitatud 8 liiget
• Aado Oherd esitab juhatuse liikme kandidaadiks Aivo Sildniku
• Uku Pihlak esitab kandidaadiks Martin Rebase
• Lend, M esitab kandidaadiks Arvi Raie, kuid puudub kandidaadi nõusolek, seega ei 

lähe arvesse.
• Esitatakse Uku Pihlak, aga ta loobub kandideerimast.

Juhatuse liikmete kandidaatide tutvustamise voor. Tutvustatakse iga kandidaati. 
• Juhatuse liikmeteks kandideerivad: Aleksander Kilk, Ain Seeder, Lauri Kallaste, Ülo Sild, 

Anna Aunap, Aita Müürsepp, Astrid Oolberg, Andres Tamla, Aivo Sildnik, Martin Rebane.
• Martin Rebane taandab enda kandidatuuri.
• Toimub  salajane hääletamine. Häälte lugemise komisjon koguneb.

4. Eesti Mesinike Liidu tegevuskava 2013.
 Marianne Rosenfeld tutvustab tegevuskava 2013. aastaks.
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• Antu Rohtla küsib, kas on võimalik EML toel avaldada Antu Rohtla koostatavad raamatud. 
A. Kilk vastab, et EML on koostööst huvitatud.

• Koosoleku juhataja paneb EML tegevuskava hääletusele.

Otsus: üksmeelselt kinnitatakse tegevuskava heaks, vastuhääli ja erapooletuid ei ole.

5 . EML põhikirja arutelu.
• Marianne Rosenfeld tutvustab põhikirja töögrupi tööd, põhikirja muudatusettepanekuid ja 

teeb ettepaneku uut põhikirja täna veel mitte kinnitada ja täiustada seda veel.
Otsus: põhikirja töögrupp jätkab tööd ja põhikirja uus redaktsioon esitatakse sügisesel 
üldkoosolekule kinnitamiseks.

5.1 Põhikirja aruteluga seoses üles kerkinud küsimused
• Vaba mikrofon, liikmed võivad tõstatada küsimusi, mis on põhikirja arutelu ja EML 

tegevusega seotud.
• Jaanus Tullil on täiendav küsimus pestitsiidide töögrupi kohta: kas on kokkulepe vastavate 

ametkondadega mesilaste kaitseks? A. Kilk ütleb, et suuline kokkulepe oli, aga kirjalikku 
protokolli pole hr Raukase käest veel saadud. Samas on põllumeestega suhted paranenud ja 
info põllumeeste seas mõnevõrra paremini levinud. Samas probleemid on mürgitamisega 
endiselt olemas. Kahjuks pole mesinike seisukoht neonikotinoidede kasutamise osas leidnud 
ministeeriumi täit toetust.

• Antu Rohtla sõnavõtt mürgitamise osas. Annab ülevaate seadusandluse arengust Euroopa 
Liidus. Suurbritannia, Saksamaa ja Hispaania valitsused ei toeta neonikotinoidide 
keelustamist.

• A. Kilgi repliik: riigiametid ei ole mesinike vastu vaenulikud. Põllumajandusamet jäi 
hääletusel erapooletuks, kuna neil tuleb ka põllumehi esindada. Otsustati rahastada 
rakendusuuringut mürkide mõju uurimiseks.

• Aado Oherd selgitab neonikotinoidi mõju: rapsiseeme mürgitatakse, rohkem pritsida pole 
vaja, kõik kahjurid hukkuvad kui taimega kokku puutuvad. Soovitud: soovitage 
põllumeestel kasvatada talirapsi, mitte suvirapsi, siis langeb mürgitamise küsimus ära.

• Lauri Kallaste tutvustab Eesti Mesilaste Kaitse Fondi ideed. Ta on registreerinud domeenid 
emkf.ee ja emkf.eu, et seal alustada fondi tegevust.

Lõunapaus kell 14.00. Häältelugemise komisjoni töötab.
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Koosolek jätkub kell 15.05

6. Eesti Mesinike Liidu arengukava aastani 2020

Aleksander Kilk tutvustab EML arengukava visiooni aastateks 2013-2020, mis on kättesaadav ka 
EML veebilehel www.mesinikeliit.ee/textpage/arengukava. Eesti Mesinike Liidu arengukava võiks 
suures osas ühtlasi olla ka Eesti mesinduse arengukava, sest EML on Eesti mesinduse 
katusorganisatsioon.

Aleksander Kilk rõhutab kohalike seltside olulisust mesinduse arendamises, kuid nendib, et igas 
piirkonnas ei ole kohalikku eestvedajat. Loodab professionaalsete palgaliste mesinduse edendajate 
ringi laienemist. A. Kilk rõhutab, et mesindus on väga oluline maaelu ja keskkonna hoidmise 
seisukohalt ja seda tuleb arengukavas ja riigiga suhtlemise planeerimisel arvestada ja rõhutada. 
EML peab Eestis soodustama ka mesinduse teaduslikku uurimist, kuid probleemiks on kõrgtasemel 
kompetentsi puudumine meie ülikoolides. Selle loomine saab sündida koostöös Eesti Mesinike 
Liiduga ja EML toel ning initsiatiivil. Ka koolides võiks mesindust tutvustama hakata.

Arengukava teemal saab sõna Antu Rohtla. Peab oluliseks lähtekoha analüüsi: milline on Eesti 
mesinduse hetkeseis ja millised on kõige suuremad probleemid. Teeb ettepaneku taastada kooliaiad 
ja koolimesilad, et tutvustada noortele mesindust kui võimalust. Oluliseks probleemiks on 
mesilasperede hukkumine. Igal aastal hävib Antu Rohtla hinnangul vähemalt 10 000 mesilasperet 
haiguste, mürkide ja mesinike näpuvigade tagajärjel. Arengukavas tuleb planeerida, kuidas 
hukkumine miinimumini viia. A. Rohtla toetab koos Maaülikooliga pikaajaliste uuringute kava 
koostamist. Aga vaja on ka EML juures läbi viia lühiajalisi uuringuid. Välismaised võtted ei pruugi 
Eestis toimida, selleks tuleb ka Eestis kindlasti kohapeal uuringuid teha (nt uue ravimi mõju meie 
kliimas, kus perede areng on erinev  kui mujal). Katsemesilate loomine peaks olema juba lähiaja 
prioriteet. 

A. Rohtla  rõhutab, et on väga oluline, millises vahekorras jätta talvesöödaks mett ja suhkrut. 
Kvaliteetse mee peal talvituvad pered paremini kui ainult suhkru peal ja suudavad varroalestale 
paremini vastu seista. Katsemesilastes tuleks kindlaks teha sobivad mee-suhkru vahekorrad.

Mürkained ladestuvad kärgedes suira kaudu ja haudme kaudu. Soovitab vahetada kärgi sageli, täpse 
vahetamise sagedus tuleks kindlaks teha katsemesilates. Töötada välja uusi tehnoloogiaid. Eestile 
on väga vaja mesindusspetsialisti, kes suudaks anda põhjendatud hinnanguid mesilaste hukkumise 
jmt juhtumitele.

Usaldusmesinik peab oskama mesindust ja olema diskreetne. Need tuleks leida praeguste kogenud 
mesinike hulgast. Mesinduses ei tuleks tõmmata piiri perede arvu järgi, see pärsib tugevalt 
mesinduse arengut. Koostööd tuleb teha ka väikeste mesinikega.

Arengukavas tuleb jälgida mõistlikkuse ja otstarbekuse printsiipi! Üle vabariigi peaks olema 
mesilaste pidamise reeglid, kus kirjas nii õigused kui kohustused. Arutlustele tuleb kokku kutsuda 
inimesed, kellest sõltub asjade reguleerimine.

Antu Rohtla lõpetab kõne kell 16.15.

O  tsus:    EML juhatusel moodustada arengukava töögrupp, kes jätkab arengukava koostamist ja see 
kinnitatakse EML sügisesel üldkoosolekul.
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7. Töögruppide tegevused 2012/2013
• Tegevjuht andis kiirülevaate, et moodustatud oli 5 töögruppi. Põhikirja töögrupi tegevust 

käsitleti päevakorra punktis 5. Ajapuudusel käsitletakse vaid mesindusprogrammi töögrupi 
tegevust.

• Aleksander Kilk teeb kokkuvõtte mesindusprogrammi arendustegevustest  ja töögrupide 
tööst. 2013-2016 käivitub uus mesindusprogramm. Mesindusprogrammi töögrupist võtsid 
osad erinevate mesindusorganisatsioonide esindajad. Koostöö oli konsensuslik ja 
ministeeriumile esitati ühiselt heakskiidetud taotlusprojekt.

• Jaan Pitsi teeb ettepaneku, et Mesinike Liit hakkaks pakkuma ka õigusabi mesinikele.
• Aleksander Kilk selgitab, et õigusabi on tavaliselt individuaalne. Rohkem on vaja tegelda 

turustamisega.
• Jaan Pitsi soovib, et eesti mett turul kaitstaks välisturult tuleva odava mee eest.
• Lauri Kallaste avaldab arvamust, et kaitstes eesti mett kaitseme ka eesti mesilast.
• August Rapp teatab, et niikaua kui on ametlikult lubatud mett segada ei saa me loota turu 

paranemist.
Koosoleku juhataja teeb ettepaneku töögruppide töö kohta info teadmiseks võtta.

Otsus: Info võtta teadmiseks.

Häältelugemiskomisjon lõpetab töö kell 16.30 ja jätkatakse pooleliolevat päevakorra punkti 
nr. 3 (Juhatuse valimine)

Häältelugemiskomisjoni protokoll.
Hääletamistulemused  luges ette Marje Riis 
Juurde lisatud häältelugemiskomisjoni protokoll, mis kajastab õigesti hääletamise tulemusi.
Juhatuse esimeheks osutus valituks Aleksander Kilk 102 poolthäälega.
Juhatuse aseesimeheks osutus valituks Lauri Kallaste 53 poolthäälega.
Juhatuse liikmeteks osutusid valituks Ain Seeder 128 poolthäälega.
Aivo Sildnik 96 poolthäälega
Anna Aunap 94 poolthäälega
Astrid Oolberg 89 poolthäälega
Andres Tamla 80 poolthäälega.
Koosoleku juhataja tegi ettepaneku kinnitada häältelugemisprotokoll. 
Otsus: häältelugemisprotokoll kinnitati poolthäältega. Vastu ja erapooletuid ei olnud.

8. Revisjonikomisjoni valimine

Koosoleku juhataja tegi ettepaneku valida revisjonikomisjoni 3 liiget.
Otsus: valida revisjonikomisjon 3-liikmeline. Kinnitati poolt häältega, vastu ja erapooletuid ei 
olnud.

Kandidaatideks esitati: Raigo Kebja, Peter Pihl, Jaanus Tull ja Aado Oherd.
Kõik kandidaadid on nõus kandideerima revisjonikomisjoni liikmeteks. Nimekiri suleti ja 
hääletamise algas.

Hääletamise tulemusena said kandidaadid hääli vastavalt:

Raigo Kebja 95 häält
Peter Pihl 49 häält
Jaanus Tull 83 häält
Aado Oherd 89 häält.
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Otsus: Hääletamise tulemusena kinnitada revisjonikomisjon koosseisus Raigo Kebja, Jaanus Tull, 
Aado Oherd.

Otsus kinnitati poolthäältega, vastu ja erapooletuid ei ole.

9. Kohapeal algatatud küsimused.
Sõnavõtjaid ei ole.
Koosoleku lõpp kell 16.53

Koosoleku juhataja
Jaan Lukas

Protokollijad
Ulvi Ajalik
Martin Rebane
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